

image not found or type unknown



How the Jewish Physicist Stefan Meyer Survived the Nazi Dictatorship

in German:

How did Meyer survive? Wie der jüdische Physiker Stefan Meyer die NS-Diktatur überlebte. Herausgegeben von Wolfgang L. Reiter

Project

Description

The Austrian Jewish physicist Stefan Meyer is considered a pioneer in the study of radioactivity. Together with Franz S. Exner, he headed the famous Institute for Radium Research – until his forced retirement in 1938. When emigration failed, Meyer fled his middle-class environment in Vienna to the provincial town of Bad Ischl. Expropriation, persecution and the attempt to prove a “non-Jewish origin”: Stefan Meyer's biography describes the everyday persistent struggle for survival of a Jewish scientist in Austria under Nazi rule. Drawing on numerous archival materials, Wolfgang Reiter's detailed research shows Meyer's sometimes convoluted actions to escape the increasing threats of the Nazis. In the process, the author also shows how closely Austrian scientific history is linked to the Meyer family's personal struggle for survival.

in German:

Der österreichische jüdische Physiker Stefan Meyer gilt als Pionier der Erforschung der Radioaktivität. Gemeinsam mit Franz S. Exner leitete er das berühmte Institut für Radiumforschung – bis zu seiner Pensionierung 1938. Als die Emigration scheiterte, floh Meyer aus seinem bürgerlichen Umfeld in Wien in die Provinzstadt Bad Ischl. Enteignung, Verfolgung und der Versuch, eine „nichtjüdische Herkunft“ zu beweisen: Stefan Meyers Biografie beschreibt den alltäglichen beharrlichen Kampf ums Überleben eines jüdischen Wissenschaftlers in Österreich während des Nationalsozialismus. Auf zahlreiche Archivmaterialien gestützt, zeigen Wolfgang Reiters ausführliche Recherchen die teils verschlungenen Aktionen Meyers, den zunehmenden Bedrohungen der Nazis zu entkommen. Dabei zeigt der Autor auch, wie eng die österreichische Wissenschaftsgeschichte mit dem persönlichen Überlebenskampf der Familie Meyer verknüpft ist.

Applicant

Czernin Publishers

in German:

Czernin Verlag

Website

<http://www.czernin-verlag.com>

Location

Austria | [show on map](#)

Approved

26 Apr 2022

Category

book

Type

Commemoration / remembrance

Funding

National Fund budget

Please note

The project contents and descriptions are based primarily on the submissions of the project applicants. These submissions are edited for publication and translated into English. Although it is subjected to rigorous checks, the National Fund does not guarantee the accuracy or completeness of the information provided.